

Plattform gegen § 209 warnt:

## **EU-Haftbefehl bringt massive Verschärfung des § 209**

**Automatische Auslieferung bei anti-homosexuellen Sonderstrafgesetzen inakzeptabel**

**Besorgt zeigt sich die Plattform gegen § 209 über die mit dem geplanten EU-Haftbefehl verbundene massive Verschlechterung der Menschenrechtslage von homo- und bisexuellen Männern in Österreich.**

Der letzten Mittwoch von der Europäischen Kommission beschlossene Vorschlag für einen Europäischen Haftbefehl sieht im Gegensatz zur bisherigen Rechtslage eine Verpflichtung zur Auslieferung selbst dann vor, wenn die Tat im ersuchten Staat völlig legal ist.

Derzeit laufen nach § 209 Verfolgte bzw. Verurteilte nicht Gefahr, von den anderen EU-Mitgliedstaaten nach Österreich ausgeliefert zu werden, weil ihr (nach österreichischem Recht) „Sexualverbrechen“ in diesen Ländern eben keines ist. Schweden hat sogar angekündigt, § 209-Opfern Asyl zu gewähren.

Würde der EU-Haftbefehl in der gegenwärtig vorgeschlagenen Form Realität, so müsste etwa ein Mann, über den in Österreich (wie erst kürzlich in Wiener Neustadt geschehen) wegen einer einverständlichen intimen Beziehung mit einem 17jährigen Mann die Untersuchungs- oder Strafhafte verhängt wird, von jedem Strafgericht in der EU an Österreich ausgeliefert werden, obwohl seine Beziehung in jedem einzelnen der anderen 14 EU-Staaten absolut legal ist.

„Solange das anti-homosexuelle Sonderstrafgesetz besteht ist eine automatische Auslieferung völlig inakzeptabel“, erklärt Dr. Helmut Graupner, Sprecher der Plattform gegen § 209, „Es reicht schon, daß die kleine Regierungspartei durch ihre Blockadepolitik die österreichischen Richter zur Strafverfolgung homo- und bisexueller Männer verdammt; ihr langer Arm darf nicht auch noch sämtliche EU-Richter zur Mitwirkung an ihrer Menschenrechtsverletzung verpflichten dürfen“.

In der überkonfessionellen und überparteilichen *Plattform gegen § 209* haben sich über 30 Organisationen zusammengeschlossen, um gegen das in § 209 StGB verankerte diskriminierende zusätzliche Sondermindestalter von 18 Jahren ausschließlich für homosexuelle Beziehungen zwischen Männern (zusätzlich zur allgemeinen, für Heterosexuelle, Lesben und Schwule gleichermaßen gültigen Mindestaltersgrenze von 14 Jahren) anzukämpfen. Der Plattform gehören neben nahezu allen Vereinigungen der Homosexuellenbewegung auch allgemeine Organisationen an, wie Aids-Hilfen, die Kinder- und Jugendanwaltschaften Tirol und Wien, die Österreichische Hochschülerschaft, die Bewährungshilfe, die Österreichische Gesellschaft für Sexualforschung u.v.a.m.

Rückfragehinweis: Plattform gegen § 209: 01/876 30 61), [office@paragraph209.at](mailto:office@paragraph209.at), [www.paragraph209.at](http://www.paragraph209.at)

21.09.2001

---

Plattform Against Art. 209 warns:

## **EU-Arrest Warrant Aggravates**

## **Austrian Persecution of Gays**

**Automatic Extradition Inacceptable in the Case of Antihomosexual Legislation**

**Plattform Against Art. 209 today expressed its concerns that the planned European arrest warrant would seriously worsen the situation of homo- and bisexual men in Austria.**

The European arrest warrant as proposed by the European Commission on Wednesday would oblige member states to extradition even if the act on which the warrant is based is completely legal in the requested state.

Currently persons persecuted or convicted under Art. 209 of the Austrian Criminal Code are not running the risk of being extradited to Austria by one of the 14 other EU-member-states since the sexual offence (under Austrian

law) in those countries is not an offence there. Sweden even announced it would grant asylum to victims of Art. 209.

If the EU-arrest-warrant would be adopted in the form proposed by the Commission a man, for instance, on whom (as occurs regularly) an Austrian court imposes pre-trial-custody or who is convicted under Art. 209 to imprisonment for having engaged in a consensual intimate relationship with a 17 year old man would have to be extradited by every court in each of the 14 other EU-member-states where his conduct is absolutely legal.

“As long as this anti-homosexual criminal statute remains in force automatic extradition is totally unacceptable”, declares Dr. Helmut Graupner, spokesperson for “Platform Against Art. 209, “It is already enough that Austria’s junior member in the governing coalition by its politics of blockade condemns Austrian judges to criminal persecution of homo- and bisexual men; it should not be allowed to oblige even all the judges in all the other member states to assist in its violation of human rights”.

The interdenominational and supra-partisan Platform Against Article 209 comprises more than 30 organisations that joined in the fight against the discriminatory supplemental minimum age of 18 years for homosexual relationships between men only (in addition to the general age of consent of 14 for heterosexuals, lesbians and gays alike), as set forth in article Art. 209 of the Criminal Code. Nearly all associations of the homosexual movement, but also general organizations are members of the Platform, like AIDS-help-organisations, the Ombudspersons for Children and Adolescents of the States of Vienna and Tyrol, the Austrian National Student Union, the National Association of Probation, the Austrian Society for Sexual Research, and many others more.

More information:

Platform Against Art. 209: +43/1/876 30 61, [office@paragraph209.at](mailto:office@paragraph209.at), [www.paragraph209.at](http://www.paragraph209.at)

21.09.2001